
2. Skolernes maksimale kapacitet 2010/11 (2009-131017)
Udvalget skal efter gennemført høring tage stilling til forslag om skolernes maksimale kapacitet til 
skoleåret 2010/11.

INDSTILLING OG Beslutning

Børne- og Ungdomsforvaltningen indstiller til Børne- og Ungdomsudvalget,

at forslag om maksimal kapacitet på skolerne i 2010/11 godkendes1.

Problemstilling
Den 30.9.2009 vedtog Børne- og Ungdomsudvalget at sende forslag om skolernes maksimale 
kapacitet til skoleåret 2010/11 i høring.

Forslaget tog udgangspunkt i klassedannelsen for skoleåret 2009/10 og bygger på oplysninger om 
skolernes fysiske kapacitet og kommende udbygninger, samt den forventede udvikling i elev- og 
klassetal. 

Høringssvar og forvaltningens bemærkninger hertil fremgår af bilag 1 og 2. 

LØSNING
Det stigende elev- og klassetal har over en længere periode medført, at en række skoler er udbygget 
eller er under udbygning. Senest har Borgerrepræsentationen endvidere besluttet at gennemføre 
yderligere seks nye skoleudbygningsprojekter i budget 2010. 

I denne situation er det foreslået at placere de ekstra børnehaveklasser, som forventes i 2010, på de 
skoler, som efterfølgende skal udbygges. Dog med undtagelse af Skolen på Kastelsvej som skal 
ombygges til også at kunne rumme to spor foruden Specialskoletilbud for hørehæmmede.

Det fremgår af de øvrige skolers høringssvar, at de enten ikke har nogen bemærkninger til forslaget, 
eller gerne havde set, at skoleudbygningerne var gennemført inden optagelsen af børnene. Det giver 
en række udfordringer på skolerne at finde midlertidige løsninger, som kan fungere for skolen imens 
udbygningerne er i gang. Nogle skoler har også peget på behovet for at tilpasse skolernes 
grunddistrikter. Nogle fordi deres elevunderlag og søgning er vokset, således skolerne ikke kan 
holde sig under den maksimale kapacitet, andre fordi elevunderlaget i deres nuværende grunddistrikt 
ikke passer til skolens kommende kapacitet efter udbygning. 

Generelt gør forvaltningen opmærksom på, at skoleudbygningerne normalt gennemføres i samarbejde 
med skolen, således at undervisningen forstyrres mindst muligt. Desuden følger forvaltningen nøje 
udviklingen i elevunderlag og søgning m.v. og vil forelægge konkrete forslag til ændringer af 
skolernes grunddistrikter efter behov i foråret 2010.

Skolebestyrelsen på Utterslev skole skriver, at den gerne havde set en anden skole udbygget i stedet 
for netop Utterslev.

Nedenstående gennemgang opridser de væsentligste elementer i høringen. For en mere detaljeret 
gennemgang henvises til kommenteret gennemgang i bilaget.



Indre By og Østerbro

Vedrørende Skolen på Kastelsvej er det foreslået, at børnene midlertidigt indskrives på henholdsvis 
Langelinieskolen og Sortedamskolen. Skolerne har på denne baggrund afgivet deres høringssvar, 
hvori de påpeger nødvendigheden af at vide hvilke klasser, der i givet fald skal flyttes til Skolen på 
Kastelsvej, når den er ombygget. 

Forvaltningen har imidlertid i høringsperioden i samarbejde med skolerne afklaret, at 
Langelinieskolen og Sortedamskolen har fået tilbudt at låne lokaler på Skolen på Kastelsvej til de 
ældre klasser, således børnehaveklasserne der dannes i 2010 kan indskrives og placeres på 
hjemskolerne og blive der. 

Øster Farimagsgades Skole havde gerne set skolen udbygget forinden børnene kommer og har en 
række forslag til midlertidige løsninger.

Forvaltningen vurderer, at der kan findes løsninger for denne skole, således at den også kan fungere i 
byggeperioden i lighed med andre skoler, der udbygges.

Vesterbro – Kgs. Enghave

Der er indkommet svar fra Tove Ditlevsens Skole, hvor det er foreslået at påbegynde det 4. spor fra 
august 2010. Idet skolen er i gang med ombygninger efter sammenlægningen i 2008, ville skolen 
have foretrukket arbejdsro frem for flere udbygninger. Skolen peger på en række konkrete forhold, 
som skolen gerne der tilgodeset i udbygningsprocessen, og forvaltningen vil fortsat lægge vægt på at 
inddrage skolen og skolens pædagogiske grundlag og ideer i byggeudvalget og foretage udbygningen 
under størst mulig hensyntagen til det forhold, at skolen og undervisningen naturligvis skal kunne 
fungere i byggeperioden.  

Oehlenschlægersgades Skole og Gasværksvejens Skole anfører begge, at der er behov for flere 
distriktsændringer, såfremt skolerne skal bringes tilbage på 2 spor, som der er bygget til.

På baggrund af indskrivningen til august 2010 vil forvaltningen fremlægge forslag til ændringer af 
grunddistrikterne på Vesterbro efter behov i foråret 2010. På Vesterbro skal distriktsinddelingen 
desuden vurderes i sammenhæng med dispensationsansøgningen vedrørende afskaffelse af frit 
skolevalg på Vesterbro-Kgs. Enghave, som en del af udfordringsretten. 

Vanløse-Brønshøj/Husum

Vanløse Skole er i sit svar meget positiv over for forslaget om at placere den ekstra klasse og 
påbegynde det nye spor til august 2010. 

Hyltebjerg Skole står ikke til udbygning som naboskolen Vanløse. Men Hyltebjerg Skole foreslår 
alligevel at tage en ekstra børnehaveklasse, hvilket skolen forventer grundlag for i 2010.

Forvaltningen finder ikke anledning til at ændre forslaget om at placere den ekstra børnehaveklasse 
på Vanløse Skole, der skal udbygges, og som kan finde pladsen til denne klasse i 2010 i nogle år 
frem til skolen er udbygget.

Kirkebjerg Skole anfører i sit svar, at der er behov for midlertidige løsninger på skolen i 



byggeperioden, gerne fleksible ordninger som f.eks. en pavillon eller lignende.

Forvaltningen er fuldt opmærksom på denne skoles behov for midlertidige løsninger i byggeperioden 
i lighed med alle øvrige skoler som udbygges. Vedrørende pavillonløsninger er der imidlertid kun 
truffet beslutning om opsætning af en pavillon til brug for den børnehaveklasse, der i august 2009 
blev indskrevet i fritidshjemmet Brønsparken. 

Bispebjerg

Utterslev Skole skriver i sit svar, at skolen hellere havde set en anden skole i Bispebjerg udbygget. 
Skolen skriver ikke direkte i sit svar, hvad den mener om det forslag, der er i høring, men at skolen 
grundlæggende er imod udbygning. Dette begrundes med at der ikke er elevunderlag til tre spor i 
skolens nuværende grunddistrikt, at skolen kun har plads til to spor inden for de nuværende fysiske 
rammer og at der mangler en plan for udvidelse af fritidsklubtilbuddet på skolen.

Sporet er imidlertid foreslået placeret på Utterslev Skole, idet skolens fysiske kapacitet udbygges til 
en tresporet skole, hvilket skolen oprindeligt er planlagt som. Med hensyn til fritidsklub er der i 
budget 2010 ikke afsat midler hertil, hvorfor der ikke foreligger en plan for udbygning. Den klasse 
der begynder på skolen i august 2010, når klubalderen i august 2014 og disse børn har klubgaranti, 
dog ikke garanti for en plads i den klub som ligger på skolen, men blot en garanti for en klubplads.

Forvaltningen gør opmærksom på, at flere skoler i Bispebjerg har anført behov for tilpasning af 
grunddistrikterne, og at forvaltningen vil fremlægge konkret forslag efter behov i foråret 2010.

Økonomi

Der er ikke økonomi i tilknytning til denne indstilling.

Videre proces

Klassedannelsen for skoleåret 2010/11 forløber på baggrund af udvalgets beslutning om maksimal 
kapacitet på skolerne.

                Else Sommer    /Henriette Bjørn Nielsen 

bilag
1. Høringssvar og bemærkninger
2. Alle høringssvar
3. Tidligere politisk behandling




